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Diplomazia bai, berrarmatzea ez
Diplomacia, no rearme

En los últimos meses se habla mucho de la nece-
sidad de aumentar el gasto militar en los países 
europeos. El anuncio de Trump de retirar su pa-
raguas ante Rusia, el archienemigo de Estados 
Unidos desde la Guerra Fría, ha precipitado todo. 
Para los dirigentes de algunos países del entor-
no, está justificado el gasto inmediato de miles 
de millones de euros en sistemas de defensa.

Gastar más en armamento es inapropiado. No 
ya ante el enorme potencial militar ruso, sino so-
bre todo porque la paz, precisamente según el 
modelo de relaciones internaciones de la Unión 
Europea, debe procurarse por medio del diálo-
go de la diplomacia. En Oriente Medio, tampoco 
es aceptable la hipocresía del gobierno español, 
que denuncia públicamente el genocidio pales-
tino mientras pretende ocultar que compra ar-
mas a Israel.

Una vez más, subyace un choque de modelos. 
Por un lado, los estados europeos dependientes 
de los intereses económicos del “amigo” ameri-
cano. Por otro, el de las pequeñas naciones sin 
estado como la nuestra, una Euskal Herria con 
otros valores, por la convivencia en paz funda-
da en la justicia y cohesión social. Aquí sabemos 
que los conflictos se deben afrontar con herra-
mientas pacíficas y no con armas. 

¿Emprender una escalada armamentística es 
la forma de garantizar los derechos y libertades 
individuales y colectivos en Europa? No. Acordar 
políticas de progreso socioeconómico sostenible 
por el bien común, sí. Más diplomacia, menos ar-
mas. 

Azken hilabeteetan asko hitz egiten da Euro-
pako herrialdeetan gastu militarra handitzeko 
beharraz. Trumpek Errusiaren aurrean, Gerra 
Hotzetik Estatu Batuetako super etsaiaren 
aurrean, aterkia kentzeko egin duen iragar-
penak dena azkartu du. Inguruko herrialde  
batzuetako agintarientzat justifikatuta dago 
defentsa sistemetan milaka milioi euro bere-
hala gastatzea.

Armamentuan gehiago gastatzea ez da ego-
kia. Ez bakarrik Errusiaren potentzial mili-
tar handiaren aurrean, baizik eta, batez ere, 
bakea, hain zuzen ere Europar Batasunaren 
nazioarteko harremanen ereduaren arabera, 
diplomaziaren elkarrizketaren bidez lortu be-
har delako. Ekialde Hurbilean ere, ez da onar-
garria Espainiako gobernuaren hipokresia, 
Israeli armak erosten dizkiola ezkutatu nahi 
duen bitartean Palestinako genozidioa publi-
koki salatzen baitu.

Beste behin ere, ereduen arteko talka aurrez 
aurre. Alde batetik, Amerikako “lagunaren” in-
teres ekonomikoen menpe dauden Europako 
estatuak. Bestetik, estaturik gabeko nazio 
txikiak, gurea bezalakoak. Beste balio batzuk 
dituen Euskal Herria, justizian eta gizarte-ko-
hesioan oinarritutako bakezko bizikidetzaren 
alde. Hemen ondo dakigu gatazkak ez direla 
armekin konpontzen, bakegintzaren tresne-
kin baizik.

Arma eskalada bati ekitea da Europan eskubi-
de eta askatasun indibidual eta kolektiboak 
bermatzeko modua? Ez. Aldiz, guztion one-
rako aurrerapen sozioekonomiko jasangarri-
ko politikak adostea, bai. Diplomazia gehiago, 
arma gutxiago.

Editoriala
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Estaturik gabeko nazioak:  
Europa bidezkoago eta  
demokratikoago baterako  
erreferentzia zuzena

Maiatzaren 8tik 10era Bretainiako Naoned hirian 
(Nantes) egindako EFAren Batzar Nagusiak age-
rian utzi zuen Europa justuagoa eta demokrati-
koagoa lortzeko iparra estaturik gabeko nazioe-
tan dagoela. Bertan bizi diren pertsona eta herri 
guztientzat Europar Batasun inklusibo batek, bere  
aniztasun geografiko eta linguistiko guztia barne-
ratu behar du. Eta noski, beren herrien autodermi-
nazio eskubidea errespetatu eta sustatu.

Oraingo honetan hitzorduaren aukeratutako leloa 
“To speak is to exist” (Hitz egitea existitzea da) izan 
zen, Europako hizkuntza ezberdinen arteko berdin-

tasuna eskatzeko eta beraz estaturik gabeko na-
zioetako herritarren hizkuntza eskubideak erres-
petatzeko.

1999an osatutako EFAk, herrien autodetermina-
zio eskubidea, giza eskubideak, eskubide zibil eta  
politikoak, eta kultura eta hizkuntza aniztasuna 
defendatzen dituzten 40 alderdi erregionalista, 
autonomista eta nazionalista ordezkatzen ditu 
egun Europako Parlamentuan.

Eusko Alkartasunaz gain, Estatutik Europako 
koalizioko kide dira ERC, Unitat Catalana (UC), 
Més-Compromís, Més per Menorca, BNG, Chunta 

Erreportajea
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Erreportajea

Aragonesista (CHA), Estau Aragones, Andalucía 
por Sí, eta Nueva Canarias-Bloque Canarista. Ho-
riekin batera, Korsikako, Frisiako, Mazedoniako, 
Toskanako, Okzitaniako, Bretainiako, Irlandako, 
Eskoziako, Alemaniako, Transilvaniako eta beste 
hainbat herrialdetako alderdiek osatzen dute EFA.

Hiru egunez, hogeita hamar mozio baino gehiago 
aurkeztu, eztabaidatu eta bozkatu zituzten udal-
batzan alderdi kideetako ordezkariek. Bertako 
hizkuntza desberdinen aitortza ofiziala aldarri-
katzeko ekimenak, Europan ere ultraeskuinaren 
ofentsibari aurre egiteko beharra eta Europako 
defentsa eredu baten beharra edo ez eztabaidatzea 
nabarmendu ziren. Mozio gehienak aho batez ate-
ra ziren aurrera.
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Erreportajea
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Erreportajea

Lorena López de Lacalle Arizti,  
reelegida presidenta de la ALE
La presidenta de la Fundación Alkartasuna y secre-
taria de Política Internacional de Eusko Alkartasuna, 
Lorena López de Lacalle Arizti, que ha estado al fren-
te de la ALE los últimos seis años, resultó reelegida 
para continuar en el cargo. 

En el discurso de clausura de la asamblea, la presi-
denta reelecta López de Lacalle recalcó que “Euro-
pa necesita una reforma democrática profunda, si 
realmente quiere influir hoy en día. Europa no está 
haciendo uso de todo su potencial“. En su opinión, 
la clave está en defender unidas la pluralidad. “Nos 
hemos convertido en un socio económico fuerte en 
el mundo y realmente lo somos, pero, aun así, somos 
un socio político débil, porque no hemos sido capa-

ces de cumplir el primer compromiso firmado hace 
setenta y cinco años: precisamente el reconocimien-
to real de la diversidad”. Por lo tanto, “esta ejecutiva 
que acaba de ser elegida se pone a trabajar desde 
hoy en la consecución de una Europa más justa 
para todas sus regiones”. En caso de ausencia de la 
presidenta, la sustituta de López de Lacalle será Aitzi-
ber Salazar Arresti, concejala en Gasteiz por EH Bildu 
y también afiliada de Eusko Alkartasuna. 

Ikusi hemen Lorena López de 
Lacalleren adierazpenak
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Asimismo, los partidos tuvieron la oportunidad de 
presentar a la asamblea su informe anual. La secre-
taria general de Eusko Alkartasuna, Eba Blanco de 
Angulo tomó la palabra en la sesión para destacar 
que “en la esencia de nuestro partido está fomentar 
las relaciones con otras formaciones para llegar a 
acuerdos de país y para lograr que se nos reconozca 
el derecho a las naciones del estado y para frenar a 
la ultraderecha”. 

Erreportajea

Por tanto, Eusko Alkartasuna seguirá formando par-
te de la dirección o “Bureau” de la coalición mínimo 
los próximos tres años de mandato. El Bureau está 
compuesto por trece representantes de los partidos 
miembros de la ALE con un criterio de representación 
geográfica y de género. El cambio más destacado en 
la dirección es la salida del hasta ahora secretario ge-
neral, el catalán Jordi Solé Ferrando, que ha sido susti-
tuido por el asesor de la Eurocámara Oriol Cases Vilà, 
también de ERC. Anke Spoorendonk del partido SSW, 
representante de la minoría danesa en Alemania, se-
guirá siendo la tesorera. 

En Naoned, además de la Asamblea General de la 
ALE, se celebraron las asambleas de EFA Youth, las 
juventudes de los respectivos partidos que la confor-
man, así como de Coppieters, la Fundación del parti-
do europeo. 

Ikusi hemen  
Eba Blancoren hitzak
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EFAko Coppieters fundazioaren batzarrean, bertan 
parte hartu zuen fundazio bakoitzak iaz egindako 
jardueren deskargua egin zuen eta eskuen artean 
dituzten hurrengo proiektuak ere aurreratu zituzten. 
Zentzu horretan, fundazioaren lana oso garrantzitsua 
da, eta Eusko Alkartasunako zuzendaritzak joan den 
apirilaren 9an bere batzar nazionalari aurkeztutako 
plan estrategikoaren arabera, are garrantzitsuagoa 
izango da. Helburua alderdiaren ekoizpen intelektual 
eta politikoaren gune sortzailea bilakatzea da. Mikel 
Osinalde Melchor fundazio honen ordezkaria izan 
zen foroan.

“Hemos presentado en la  
asamblea general de la fundación  
Coppieters las actividades  
principales de la fundación en el 
2024: el Itsas Gudari Eguna de  
Bermeo, los premios Alkartasuna 
de Baiona y esta revista  
Alkartasuna”
Mikel Osinalde Melchor

Erreportajea

Ikusi hemen  
Mikel Osinalderen hitzak
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EFAren Batzar Nagusia 

¿Qué balance hace de la Asamblea General del 8 al 
10 de mayo?

Un balance muy positivo. Desde 2010 ha sido la me-
jor, la más tranquila. En los últimos seis años hemos 
conseguido tener un personal muy profesional bien 
avenido. Y por otra parte, una conjunción de intere-
ses entre todos los partidos de la ALE. Por fin esta-
mos todos los que nos parecemos. 

En Nantes se eligió la presidencia y la dirección o 
Bureu, y también se habló, y mucho, de política eu-
ropea a través de las 34 mociones de los partidos. 
¿Cuáles destacaría?

Todas tuvieron su interés, pero como no puedo ha-
blar de todas, me pareció muy interesante la moción 
del Foro de las Mujeres de la ALE, que nos pide ac-
ciones concretas para utilizar el lenguaje inclusivo, 
con más razón ante la polarización promovida por la 
ultraderecha.

Un tema troncal y transversal sin duda, como lo es 
también el de la juventud, muy activa a través de 
EFA Youth, las juventudes de la ALE. Aunque han 
tenido su propia asamblea, ¿han incidido en la de 
los “mayores”?

Y tanto que sí. Aprobamos su iniciativa en las que nos 
pedían que, ante toda decisión política, se incluya un 
índice para medir la repercusión que dichas decisio-
nes pueden tener en la juventud europea. En la ALE 
tenemos muy claro que tenemos que dar paso a per-
sonas menores de 50 años porque son las que van a 
llevar a cabo todas las transiciones, empezando por 
la ecosocial. Son el futuro conjugado en presente. 

Pero para que exista un futuro, debe haber paz. ¿El 
rearme es una solución?

En la ALE creemos en la paz, pero a través del diálogo 
y de la democracia. Aseguro que ninguno de los par-
tidos que la conformamos queremos ninguna gue-
rra. En mi opinión, el rearme no nos conduce a nin-
gún sitio. El PPK Kurdo ha anunciado hace semanas 
su disolución y evidentemente es una buena noticia, 
pero ojo, porque no hay paz si no hay democracia. 
Todos los estados deben tenerlo claro.

En clave más cercana, ¿qué supone la reelección 
por tres años para su partido, Eusko Alkartasuna? 
¿Qué aporta a la ALE?

Mi partido lleva muchos años participando en las 
asambleas generales de la ALE. Nuestro valor funda-
mental es la capacidad de tender puentes. De saber 
dónde hay que estar, cómo hay que estar. Hacemos 
un servicio público por el bien común. 

Lorena López de Lacalle Arizti 
Presidenta electa de la ALE

Nuestro valor fundamental es la 
capacidad de tender puentes

“Orain arte Europa ez da gai izan 
benetan aniztasuna onartzeko. 
EFAren zuzendaritza berrian  
lanean hasi gara jada eskualde 
guztientzako Europa justuago bat 
lortzeko”
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EFAren Batzar Nagusia 

Zein izan da Eusko Alkartasunaren papera EFAko 
Batzar Nagusian?

EFAko alderdi kide gisa, Naoneden ospatutako  
Batzar Nagusian parte hartu genuen hainbat  
helbururekin. Alde batetik, mozioen eztabaidan parte 
hartzera joan ginen, besteak beste, EAk beste alder-
di politiko batzuekin batera aurkeztu zuena, Europan 
ultraeskuinaren ofentsibaren aurrean osasun kordoi 
bat martxan jartzea eskatzeko. Bide batez, alderdi 
anai-arrebetako beste kide batzuekin ditugun harre-
man politikoetan sakontzeko ere baliatu nahi dugu. 
Eta azkenik, Bureau delakoa, hau da zuzendaritza 
berria bozkatu genuen. Gainera, zorioneko gaude 
Lorena Lopez de Lacalle, gure Nazioarteko Politikako 
idazkaria, berriro ere EFAko presidente hautatu dugu-
lako gehiengo zabal batez.

Eusko Alkartasunak beti hartu du parte interesgarriak 
iruditu zaizkigun nazioarteko eta Europako foroetan, 
eta horretan jarraituko dugu.

EFAn Europako hainbat eta hainbat lekutako or-
dezkariekin eztabaidatzen da, Korsikatik Moravia-
ra. Aberasgarria da ala urrun geratzen da? 

Egia esan, izugarri aberasgarria da. Oro har zainketa-
ri eragiten dioten arazoak aztertzeari ekiten badiogu, 
ezin dugu ukatu bere ñabardura eta prisma desber-
dinetatik bada ere, amankomuneko arazo eta kezka 
asko daudela Europan. Adibidez, migrazio krisia, 
etxebizitza eskuratzeko arazoa, kasu askotan desa-
gertzeko zorian dauden hizkuntza gutxituen aitortza,  
aniztasunaren aitortzaren aldeko lana, edo gizonen 
eta emakumeen arteko berdintasun erreala eta era-

ginkorra. Hortaz Europa mailako topaketa hauek  
fisikoki urrun geratzen zaizkigun errealitate sozial eta 
politikoak hobeto ezagutzeko ere balio dute.

Eusko Alkartasunan zinez sinesten dugu Europak 
gauzak beste modu justuago eta demokratikoago 
batean egin behar dituela, eta hor estaturik gabeko 
nazioek eredu erreferentea izan beharko genuke. 
Batzar Nagusiaren osoko bilkuran esan nuen bezala, 
ordezkatzen dudan alderdiaren funtsean ezberdinen 
arteko zubiak eraikitzea dago helburu komunen gai-
nean elkarrekin lan egiteko.

Estaturik gabeko nazioak aipatu dituzu. Autode-
terminazio eskubidea jorratu zenuten?

Bai. Gogoratu behar da herrien autodeterminazio 
eskubidea eta haien aniztasun kultural eta linguis-
tikoarekiko errespetua dela EFAren oinarri politikoa 
eta beraz, beti ikuspegi horren pean lan egiten dela, 
norabide horretan hain zuzen ere. Beti presente da-
goen gaia da. Beraz, Europan ere lanean jarraitzen 
dugu, estatuek gure nazioak onar ditzaten. Burugo-
gorrak dira guri eskubide hori ukatzen, ez zaielako 
interesatzen, noski, baina guri bost, guk eskatzen ja-
rraituko diegu.

Estaturik gabeko nazioek  
erreferente demokratiko izan 
behar dugu Europan

Eba Blanco de Angulo
Eusko Alkartasunako idazkari nagusia

“En el ADN de Eusko Alkartasuna 
está fomentar las relaciones con 
otros partidos para que se reco-
nozca el derecho a decidir de las 
naciones sin estado y parar a la 
ultraderecha”
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Del 1 al 6 de junio de disputó en Gernika la Liga de 
Naciones de cesta punta. Por primera vez, la se-
lección de Euskadi compitió oficialmente en un 
evento internacional. En lo estrictamente deporti-
vo, Erkiaga y Lopez ganaron el oro y las puntistas 
Gojenola y Goikoetxea la plata. En lo organizativo, 
el espectáculo lució al nivel de una cita para la his-
toria del deporte vasco. 

Joxemari Mitxelena Cazabon es el presidente de 
la Federación de Pelota Vasca desde hace apenas 
seis meses. Recalca que lograr que la selección de 
Euskadi sea oficial, ha sido posible con el trabajo 
de muchas personas durante muchos años. “Úni-
camente soy un eslabón de una gran cadena”, 
apunta. Hemos querido hacer balance con él una 
vez concluido el campeonato. 

Zorionak, Joxemari, eta zorion-ematea buru  
zaren federakuntzaren talde osoari zabaltzen 
diogu. Nola baloratzen duzu ekitaldia kirolaren 
eta antolakuntzaren aldetik?

Eskerrik asko. Bi arloetan txapelketa arrakastatsua 
izan dela baloratzen dugu. Alde batetik, kiroletakoa. 
Bai gizonezkoetan eta baita emakumezkoetan ere 

finalera iritsi gara. Eta alde horretatik lortu ditu-
gu gure helburuak. Bestetik, antolakuntza aldetik 
erronka izugarria izan da. Badakigu txapelketak 
nola antolatu, baina nazioarte mailan egitea beste 
historia bat da eta uste dut parean ere ibili gare-
la. Berrogeita hamar eta piku medio akreditatuak 
izan ditugu eta hori pilotarako asko da. Azterketa 
bat izan da benetan, baina iruditzen zait berea 
dela nota besteok, zuek jartzea hain zuzen ere.

Zer sentitu zenuen Euskadiko selekzioa ofizial-
tasunetik lehen aldiz ikustean?

Poz ikaragarria. Oso hunkituta nengoen. Pertsona 
askok urte luzez egin dute lan pribatuan, Euskadi-
ko selekzioa ofiziala izatea lortzeko. Herri oso ba-
ten lorpena da.

Aurkezpenean bertso bat bota zuten. Nola buru-
ratu zitzaizun ideia?

Ba begira, esan ziguten nazioarteko federakuntzako 
presidenteak eta biok hitzaldi bat eman behar 
genuela. Bera oso ona da hitz egiten, beraz esan 
nuen: ba ni ez naizenez hain ona, bertso bat bo-
tako dut. Zerbait ezberdina egin nahi nuen eta 
zaleengana iristen saiatu. Eta halaxe bururatu  
zitzaidan. Gainera, Xabier Lete handia omendu 
nahi nuen doinuarekin. 

Federakuntzatik zaleen inplikazioa eskertzeko 
bidalitako prentsa-oharrean ilusioaz hitz egiten 
zen. Euskal Herriak behar duena, hain zuzen, na-
zioaren ilusioa berreskuratzea da?

Jendea oso hunkituta ikusi dut frontoian.  
Amets kolektibo bat bete dugu. Batez ere, Ger-
nikan egunotan ikusi den ilusioa beste kiroletara 
zabaltzea nahiko genuke, euskal selekzioak ofi-
zial egin ditzaten. Pilotan ahal izan badugu, beste  
diziplina batzuek ere egin dezakete. Gure kasuan, 

Urrats bat eman da Euskal Herri 
osoko selekzioak ofizialki lehiatu 
ahal izateko helburua lortzeko

Elkarrizketa

“Gure interes nazionalentzat  
oso ona izango litzateke futbol  
selekzioa ofiziala izatea,  
gainontzeko kiroletarako traktore 
lana egingo luke”



13

egunotako energia txuteak Nafarroa, Lapurdi,  
Xiberua, eta diaspora selekziora ahalik eta azkarren 
txertatzeko helburuan bultza egiteko balio behar 
digu. Oso urrats garrantzitsua eman berri dugu, 
eta hori ere eman behar da.

Nola lor daiteke hori?

Egia da ez digutela erreza jartzen, selekziorekin 
lehiatzeko baldintzetako bi nazionalizatuta ego-
tea eta gutxienez Euskadin hiru urtez  erroldatuta 
egotea baitira. Baina lortuko dugu azkenean. Bilbo 
eta Gernikako 2030eko munduko txapelketarako 
aurrerapen batzuk ikustea espero dugu. 2022an 
legea aldatzeak ofizialtasunari leiho bat zabaldu 
bazion ere, pauso asko eman eta baldintza asko 
bete behar izan ditugu hona iristeko. Eta eman di-
tugu, nahiz eta ziur batzuek ez zuten pentsatzen 
emango genituenik. Eta bide batez, beste gauza 
bat. Zoritxarrez selekziotik kanpo geratu zaizkigu 
pilotari batzuk, baina lanean tinko jarrai dezatela 
aukera gehiago egongo direlako.

Zer kirol izan litezke hauek, hain zuzen ere  
ofizialtasuna lortzeko hurrengoak?

Beno, aurretik hor dugu Euskal Herriko surf  
selekzioa. Nazio gisa ditugun helburuentzat 
oso ona litzateke ofizialtasuna izatea futbolean,  
pentsatzen dudalako beste guztien traktore lana 
egingo lukeela.

Horrexegatik izango da, seguru asko, lortzen 
zailena. Espainiako eta Frantziako estatuen 
erresistentzia politiko izugarriengatik.

Bai. Baina bide bat ireki da. Pilotan aurrerako  
bidea egiten ari bagara, zergatik ez, futbolean ere 
esfortzuz eta denboraz?

Badira Gernikan liskarraren zain zeudenak.  
Horiek dira galdu dutenak?

Alde horretatik bai, afizioaren giroa kirolarekiko 
errespetu osokoa izan delako. Tantoak, onak izan 
badira, kamisetaren koloreari begiratu gabe txalo 
egin dute zaleek. Euskadi-Españaren morboaren 
bila etorri ziren hedabideek ostegunean ospa egin 
zuten, nahasmendurik ez zegoela ikusita. Jendau-
rrean mundu guztiak aitortu du errespetu handi-
koa izan dela giroa. Eta pribatuan ere bai, bakarren 
batek harridura pixka batekin izan bada ere.

Elkarrizketa

Joxemari Mitxelena Cazabon 
Euskadiko Pilota Federazioko presidentea

Ikusi hemen Joxemari  
Mitxelenaren hitzak
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CIEMEN es una entidad catalana que lleva más de 
cincuenta años trabajando por los derechos colecti-
vos de las naciones sin estado, incluyendo los lingüís-
ticos. Entre sus muchas iniciativas, el Fórum Sobera-
nista y la Red Europea de Igualdad Lingüística. En un 
contexto político inestable e incierto, ¿qué posibilida-
des tienen las naciones sin estado como Catalunya y 
Euskal Herria de avanzar en sus respectivos caminos 
nacionales? 

Minoves es consciente de que probablemente el in-
dependentismo no pasa por su mejor momento en 
los pueblos catalán y vasco. “Como sujetos políticos 
hemos vivido momentos complicados”, admite, pero 
pide paciencia y tiempo. “Las transformaciones son 
de largo recorrido. Necesitamos tiempo para gene-
rar los cambios necesarios porque hemos demostra-
do que el Estado español no es el marco idóneo y el 
contexto mundial tampoco ayuda”. Efectivamente, 
la vía muerta del Plan Ibarretxe y más recientemen-
te la represión del procés, guerra sucia incluida, son 
dos ejemplos. “Es obvio que el procés no nos salió 
bien”, reconoce, “pero aprendimos la lección de que 
la soberanía plena de los pueblos no es posible si no 
cambiamos las condiciones democráticas del Esta-
do, evidenciando las costuras del Régimen del 78”. 

El presidente del CIEMEN mira al PSOE aunque 
como el PP, también esté infectado por la corrup-
ción. “Quiero creer que algún día comprenderán que 
el derecho de autodeterminación es un derecho. De-
ben respetar las decisiones de las naciones del es-
tado, o se quedarán sin margen para transformar 
la sociedad”. De momento, apuesta por aprovechar 
la “palanca de oportunidad” de la política española, 
aunque sea por la necesidad de Pedro Sánchez. 

Además, la extrema derecha ya gobierna institu-
ciones. “El nacionalismo español está desatado. La 
presidenta de Madrid, Isabel Díaz Ayuso afirma que 
expresarnos en nuestras lenguas es una ofensa a 
los españoles y es premiada electoralmente”, ilus-
tra. Ante la cuestión de qué se puede hacer ante la 
ofensiva de la ultraderecha, Minoves mantiene que la 
clave está en una sociedad civil activa y organizada. 
“La ultraderecha crece donde no hay comunidades 
fuertes desprovistas de capacidad de resistencia”. 
Hacen de la política “un espectáculo” y alerta: “es 
una extrema derecha con una comunicación com-
pletamente nueva, no es la vieja de los años 30 y por 
eso es más peligrosa. Estamos perdiendo la guerra 
del relato”. Según Minoves, es fundamental recupe-
rar y actualizar el discurso nacional de las naciones 
del Estado. Las lenguas propias son herramientas 
muy poderosas, pero también las que más deben 
cuidarse. “Si no hay un respeto a la democracia, se 
genera un repliegue identitario  como sucede con 
la lengua”, apunta, y por eso “son muy importantes 
hitos como que en la UE se reconozca la oficialidad 
del catalán, el euskera y el galego”. 

El responsable de CIEMEN recalca que para que las 
naciones sin estado sean libres, es fundamental ge-
nerar masa crítica. “Los pueblos catalán, vasco y ga-
llego debemos actuar sincronizados compartiendo 
agendas de emancipación. Nuestra gran fuerza es 
la alianza”. A partir de ahí, “o construimos de nuevo 
un Estado democrático donde se pueda ejercer el 
derecho de autodeterminación, o el Estado implo-
siona”.  

En las actuales circunstancias, al preguntarle cuándo 
podrían darse los cambios necesarios para el recono-
cimiento político de las naciones del estado, Minoves 
es realista y optimista: “es difícil verlo hoy, pero no 
nos dejemos comer la moral. Si no acabó con no-
sotros el franquismo y estas décadas posteriores de 
negación de nuestras identidades, no va a acabar 
un hipotético gobierno ultra”. Quizás el momento es 
un eslabón de una cadena. “Ningún independentista 
de corazón ha dejado jamás de tener ese sueño. Lo 
conseguiremos”. 

David Minoves i Llucià 
Presidente del CIEMEN

El derecho de autodeterminación 
en plena ofensiva de la extrema 
derecha

Analisia



Segur aski ez dugu Jose Alberto Mujica Cordano eza-
gutuko. Aldiz, Pepe Mujica badiogu ia berehala go-
goratuko dugu Uruguaiko presidente ohia. 

Pepe Mujica maiatzaren 13an zendu zen Montevi-
deon. Ezkerrarentzat erreferente politiko erraldoia 
da, baina, batez ere, bizi koherentzia eredu bat. 

Gerrillaria izan eta Uruguaiko Errepublikako presi-
dente izatera iritsi zen lorazaina. Baina, batez ere, gi-
zaki aparta, beti bere printzipioei leial bizi izan zena. 

Bere irakaspenak, politikoak ez ezik, bizitzakoak ere 
badira. Hausnarketa benetan gogoangarriak utzi diz-
kigu Pepek. Hona hemen bere esaldien sorta bat:

“Politika guztion zoriontasunaren aldeko bo-
rroka da”.

“Politika ez da denbora-pasa bat, ez da hor-
tik bizitzeko lanbide bat, etorkizun sozial hobe 
bat eraikitzen saiatzeko ametsa duen pasio 
bat da; dirua gustatzen zaienei, politikatik oso 
urrun”.

“Politikariok gehiengoa bizi den bezala bizi be-
har dugu, eta ez gutxiengoa bizi den bezala”.

“Estatuaren aurkako literatura faltsua sortu 
da. Baina estatua tresna-kutxa bezalakoa da, 
ez du kontzientziarik. Huts egiten dugunok Es-
tatua maneiatzen dugun gizakiak gara”.

“Nire lorategian badira hamarkada batzuk 
gorrotoa lantzen ez dudala, bizitzak inposatu 
zidan lezio gogor bat ikasi nuelako: gorrotoak 
azkenean ergel egiten gaituela, gauzen au-
rrean objektibotasuna galarazten digulako”.

“Zahartu egingo zarete eta zimurrak izango 
dituzue, eta egun batean ispiluan begiratuko 
zarete eta hor galdetu, ea barruan zenuten 
haurra traizionatu duzuen”.

“Bizitzan arrakasta izatea ez da irabaztea. Bi-
zitzan arrakasta izatea norbera jaiki eta erort-
zen den bakoitzean berriro hastea da”.

“Ez da nostalgiaz bizi, ezta oroitzapenez ere, 
etorkizunaz baizik”.

Adiorik ez,  
Pepe Mujica! 
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